
 
 

 
 
 
 

XII TALLINNA KODURAHU FOORUM 
 
 
 
 
 
 
Esimene päev 
30. november 2010 
Nordic Hotel Forum 
Viru 3, Tallinn 
Kell 12.00 – 16.00  
 
 
 

ESIMENE PÄEV. Turvaline kool - võimalused ja väljakutsed 
 
 
 
Millest foorumi ESIMESEL päeval räägitakse? 
 
Foorumi esimesel päeval arutletakse selle üle, kui turvaline on Eesti kool? Kooliuurijad 
tõdevad, et ühiskonnas valitsevad pinged ja konfliktolukorrad on otsapidi jõudnud ka kooli. 
Paraku on kool muutumas kohaks, kus probleemsed olukorrad, vastasseisud ja konfliktid on 
küllaltki sagedane nähtus. Eksperdid nendivad, et kool on muutumas sotsiaalseks asutuseks, 
kus üha rohkem tuleb peale õpetamise tegeleda ka laste koduse kasvatuse puudujääkide ja 
ühiskonna vähese hoolivuse kompenseerimisega. Nii Eestis kui teistes riikides tehtud 
uuringud viitavad paljudele tõsistele probleemidele, mis koolipingeid soodustavad. Ühelt 
poolt on põhjuseks paljudes kodudes valitsev ebakindlus ja üle jõu käivad mured, nagu töötus, 
perevägivald, alkoholism. See mõjutab ka laste käitumist koolis ja koolikohustuse täitmist. 
Sellise taustaga haavatavad lapsed satuvad kergemini ka koolivägivalla ohvriks ja suureneb 
nende oht sattuda riskilaste hulka.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



FOORUMI ESIMESE PÄEVA KAVA 
 
 
11.30-12.00         Registreerumine foorumile. Tervituskohv. 
 
I osa 12.00-13.50 Ettekanded kooli teemal 
 
12.00-12.15        Foorumi avamine 
                  Edgar Savisaar, Tallinna linnapea  
 
12.15-12.35       Põhikooli- ja gümnaasiumiseaduse regulatsioonid ja kooli turvalisus 
                  Peeter Kreitzberg, Riigikogu kultuurikomisjoni esimees  
                 Ettekandja analüüsib, kuivõrd uus põhikooli-ja gümnaasiumiseadus  
                 aitab leevendada koolipingeid ja luua turvalist kooli. 
 
12.35- 13.00        Kooli suutlikkus luua turvalist ja positiivset õpikeskkonda – mida  
                  arvavad õpilased ja lapsevanemad? 
                   Iris Pettai, Eesti Avatud Ühiskonna Instituut 
                   Ettekandja räägib 2010. aastal tehtud üle-Eestilise uuringu põhjal,  

kuidas põhikoolinoored ja nende vanemad hindavad kooli turvalisust ja 
millised on peamised turvariskid. 

 
13.00-13.20         Kriisis õpilased – uus kiiresti kasvav fenomen koolis 
                    Tiina Naarits, Kriisinõustamise ja Eneseleidmise Keskus MAHENA  
                   Ettekandja mõtestab lahti, kes on kriisis õpilased ja miks on nende  
                    arvukuse kasvu raske pidurdada. 
                  
13.20-13.35       Kas kool on õpilase jaoks piisavalt turvaline?  
                   Maria-Silvia Martinson, Gustav Adolfi Gümnaasiumi abiturient 
                   Ettekandja vaatleb kooli turvalisust õpilase vaatenurgast ja mõtiskleb  
                   selle üle, milline võiks olla täiuslikult turvaline kool. 
 
13.35-13.50         Küsimused-vastused. Sõnavõtud. 
 
13.50-14.20        Kohvipaus 
 
 
II osa 14.20-15.40 Arutelu teemal „Kellest-millest sõltub kooli turvalisus?“ 
 
Osalevad: Tallinna abilinnapea Yana Toom, Tallinna Prantsuse Lütseumi direktor Lauri 
Leesi, Pääsküla Gümnaasiumi direktor Leena Arras, Tallinna Ülikooli doktorant Tiina 
Naarits, Helsinki Ülikooli doktorant Ivar Tröner  
 
Arutelus vahetatakse mõtteid selle üle, kuidas suurendada koolide turvalisust, millised on seni 
lahendamata kõige kriitilisemad turvariskid ja milline võiks olla edasine tegevusstrateegia. 
Mida saavad teha kohalikud omavalitsused, mida Tallinna linn, mida riik tervikuna, et kool 
oleks iga lapse jaoks turvaline ja meeldiv koht? 
 
15.40-16.00    Kokkuvõte, seminari lõpetamine 
 
Foorumit modereerib OÜ Geomedia juhatuse esimees Rivo Noorkõiv. 
Foorumi töökeeled on eesti ja vene keel, sünkroontõlge. 
 
Foorumi ESIMESEL päeval osalemiseks palun registreeruda aadressil 
kodurahu@tallinnlv.ee või  telefoninumbril 640 4105  
 



 

 
 
 
 

XII  TALLINNA KODURAHU FOORUM 
 
 
 
 
 
 
Teine päev 
1. detsember 2010.a. 
Nordic Hotel Forum 
Viru 3, Tallinn 
Kell 10.30 – 15.00  
 
 
 

TEINE PÄEV. Vene kool reformide sõlmpunktis 
 
 
Millest foorumi TEISEL päeval räägitakse? 

Foorumi teisel päeval on pilgu all venekeelne kool, kus tuleb ellu viia kaks reformi: uus 
põhikooli- ja gümnaasiumiseadus (PGS), ka tuleb jätkata gümnaasiumireformiga (üleminek 
eestikeelsele õppele). Analüüsivõimalusi pakub rohkem üleminek eestikeelsele õppele, mis 
sai kohustuslikuks aastal 2007, sest uus PGS alles käivitub. Eestikeelsele õppele ülemineku 
probleemidest on seni avalikkuse ees vähe räägitud. Samas on reformi senises rakendamises 
mitmeid nõrku kohti, nagu liigne kiirustamine, vähene arvestamine koolide valmisolekuga, 
eestikeelsete aineõpetajate vähesus jne. Lapsevanemad kardavad täiesti õigustatult, et laps 
võib küll eesti keele selgeks saada, kuid kas talle ka garanteeritakse heatasemeline haridus, 
pole kindel. 

Foorumi korraldajad leiavad, et aeg on küps rääkida gümnaasiumireformist avameelselt ja 
objektiivselt, sest vaid nii on võimalik reformi nõrku kohti lahti mõtestada ja leida lahendusi 
edasiminekuks. Foorum pakub selleks võimalusi ja püüab nii anda oma panuse, et tagada 
kõikidele venekeelsetele lastele heatasemeline haridus. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 



FOORUMI TEISE PÄEVA KAVA 
 
 

10.00-10.30        Registreerumine foorumile. Tervituskohv. 
 

I osa 10.30-12.45 Ettekanded kooli teemal 
 

10.30-10.40        Foorumi avamine 
                  Yana Toom, Tallinna abilinnapea  
 

10.40-11.00  Põhikooli- ja gümnaasiumiseadus ja vene õppekeelega kool selles 
                   Irene Käosaar, haridus- ja teadusministeeriumi üldhariduse              
                   osakonna juhataja 
                   Ettekandja annab ülevaate, milliseid uusi võimalusi venekeelse kooli  
                    jaoks pakub põhikooli- ja gümnaasiumiseadus. 
 

11.00- 11.20        Eestikeelsele õppele üleminek: valmisolek ja hoiakud                    
                   Katrin Kello, Tartu ülikooli teadur 
                   Ettekandja räägib 2010. aastal korraldatud uuringu põhjal, milline on  
                   vene gümnaasiumite valmisolek eestikeelsele õppele üleminekuks. 
 

11.20- 11.40       Venekeelse kooli lõpetanud õpilase perspektiivid ja konkurentsivõime  
                   Sergei Garanźa, Tallinna Linnamäe Vene Lütseumi direktor 

            Ettekandja analüüsib oma kooli vilistlaste jt põhjal, milline on  
           venekeelse kooli lõpetanud õpilase perspektiivid ja konkurentsivõime.      

 

11.40-12.00      Vene kool Eestis ja Lätis: mida on õppida Läti kogemustest 
                   Veiko Spolitis, Riia Stradinši Ülikooli politoloog 

            Ettekandja võrdleb omavahel vene kooli Eestis ja Lätis ning annab  
            oma hinnangu gümnaasiumireformi senisele käekäigule. 

 

12.00-12.20         Vene kooli olukorrast Tallinnas 
                   Yana Toom, Tallinna abilinnapea  

             Ettekandja räägib vene koolide olukorrast Tallinnas seoses üleminekuga  
             eestikeelsele õppele. 

  
12.20-12.45        Küsimused-vastused. Sõnavõtud. 
 

12.45-13.15        Kohvipaus 
 
 

II osa 13.15-14.40. Arutelu teemal „Kas on vaja suuremat paindlikkust vene 
kooli gümnaasiumireformi elluviimisel?“  

Osalevad: Yana Toom, Irene Käosaar, Sergei Garanźa, Veiko Spolitis, Haabersti Vene 
Gümnaasiumi hoolekogu esimees Jelena Karzhetskaja. Arutletakse selle üle, kuidas vene 
kooli gümnaasiumireformiga jätkata, millised on seni lahendamata kõige kriitilisemad 
probleemid ja milline võiks olla edasine tegevusstrateegia. Mida saavad teha kohalikud 
omavalitsused, mida Tallinna linn, mida riik tervikuna, et vene kool tagaks kõikidele 
õpilastele heatasemelise hariduse? 

14.40-15.00    Kokkuvõte, foorumi lõpetamine 
 

Foorumi teist päeva modereerib Ivi Proos, Eesti Avatud Ühiskonna Instituudi juhataja 
Foorumi töökeeled on eesti ja vene keel, sünkroontõlge. 
 
Foorumi TEISEL päeval osalemiseks palun registreeruda aadressil kodurahu@tallinnlv.ee 
või  telefoninumbril 640 4105  


